
 

Výkup padaných 
jablek 

každý den od 17 do 19 hod 
před domem Odvárkových 

cena 2,50 Kč za kilo 

 
 
 
 

Moštování 
Moštovat se začíná tradičně poslední 

sobotu 
v září - letos tedy 30.9.2017 

8-12 hod 

 
 

 

KOMINÍK 
Kominík bude chodit vymetat 22. a 

23. září 2017, zájemci se mohou 
napsat v místním obchodě nebo na 

OÚ. 

 
 
 
 
 

 
Knihovna 

Knihovna bude zavřena  
dne 19. září 2017. 

 

 

Akce v Restauraci 
„U růže“ 

 
21.10.  
Rocková zábava se skupinou Spektrum 
z Hradce Králové, host BLUES 
MYSTERY 
 
18.11.  
OLDIES PARTY – DJ Zdeněk Vranovský 
 
16.12.  
FÉNIX + RAIN 

 

Změna otevírací doby  
Pošta Radim 
   dopoledne odpoledne 
pondělí  7:30-10:15 zavřeno 
úterý   zavřeno 12:30-15:15 
středa   7:30-10:15 zavřeno 
čtvrtek   zavřeno 12:30-15:15 
pátek   7:30-10:15 zavřeno 

 
  
 

                  
 

 
 

 
 
 

Zastupitelstvo 
Zastupitelé dne 23.8.2017 schválili: 
- rozpočtové opatření 
- nákup nemovitosti v Radimi  
  (bývalá škola - poslední obyvatel paní Adamová) 

- Zdeňka Stříbrná - 
 

 

Nový školní rok 2017/2018 
Po ukončení letních prázdnin jsme se opět sešli ve škole a slavnostně přivítali nové prvňáčky. K slavnostní náladě prvního školního 
dne přispěla tradičně přítomnost paní starostky Zdeny Brixové.  V tomto školním roce máme dvě prvňačky a dva prvňáčky. Jsou to: 
Deniska Benešová, Amálka Karbanová, Jiřík Macák a Štěpánek Červinka. Přejeme jim mnoho úspěchů a hlavně dlouho trvající 
nadšení do učení. Všech žáčků je pro tento rok 25, domácích školáků je 13.  Také ve školce je provoz v plném proudu a to již od 28. 
srpna. Spolu s novými dětmi je ve školce 19 dětí a 4 z nich jsou mladší tří let.  
 Září je pohádkové a to díky akci Jičín - město pohádky. Objednaným autobusem pojede 
společně MŠ i ZŠ nasát trochu pohádkové atmosféry. Užíváme také ještě zářijového 
počasí k pobytům na zahradě a procházkám po okolí. 4. a 5. ročník se vydal na 
„houbařský“ lov do lesa a každý si tak odnesl nějaký ten úlovek.  

 Od října školního roku budeme 
otevírat kroužky pro děti MŠ a ZŠ, 
mohou si vybírat z těchto kroužků. 
Šikovné ručičky, minivolejbal, hra 
na flétnu, hra na klavír, pěvecký 
sbor, vaření, péče o zvířátko, 
jóga, současný tanec, doučování.   
Přejeme všem dětem úspěšný 
školní rok plný radostného poznávání.  
Plánované aktivity MŠ a ZŠ   
14.9.2017 – Jičín – město pohádky 
18.9.2017 – 16.00 hod. – informativní schůzka pro rodiče dětí MŠ 
Drakiáda – o přesném termínu budeme informovat 

-  Jana Zedníčková – 

  

OBECNÍ  ZPRAVODAJ  
Radim, Studeňany, Tužín, Podhájí, Lháň 

 
 Občasník                Září 2017                      číslo 9 
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Pana Karla Stříbrného, předsedu SDH v Radimi 

a Josefa Říhu, předsedu v letech 1971-2010 
 

Vzhledem k předlouhé historii jsme oslovili hned dva z funkcionářů – Josefa Říhu, tedy spíše pamětníka, a Karla 
Stříbrného, předsedu současného, kteří nám společně odpovědí na otázky. 

 Nejdříve na „rozcvičení“ – od kterého roku jste členy vy dva?   
J.Ř.  – již od roku 1954, tedy předlouhých 63 let, tehdy v 18 letech na Tužíně jsem společně s Františkem Erlebachem a Josefem 
Víchem složili tento slib na výroční schůzi 19. prosince. 
"My členové hasičského sboru Tužín skládáme do rukou tobě bratře veliteli slib, že věrně, vytrvale a rádi plniti budeme vždy veškeré 
povinnosti, jež stanovami a služebními řády jsou nám předepsány, ochotně konati budeme, jakož i vše co v mezích záchranné a 
samaritánské služby nám bude nařízeno. Přičiníme se, aby šlechetný, přímý a mužný charakter, jakož i obětavá láska k vlasti se staly 
naší přední ozdobou. To při své cti slibujeme". 
K.S. – já od roku 2003, také jako osmnáctiletý  v Radimi. 

 Dobrovolní hasiči – svého času se jmenovali i požárníci – jsou nejstarším spolkem v Radimi. Přibližte, prosím, kdy to bylo v 
Radimi a kdy na Tužíně? 

K.S. – V  obci Radim se po vzoru jiných obcí v Čechách rozhodli založit Sbor dobrovolných hasičů v roce 1894, kdy se přihlásilo asi 40 
občanů. Obecním úřadem však byla přidělena výstroj jen 15 přijatým členům, včetně obecní hasičské stříkačky. Ostatní si založ ili a 
získali povolení jako SDH 2. Ziskem z divadelních a jiných zábav si pořídili výzbroj a novou stříkačku. Oba sbory vedle sebe působily až 
do roku 1921, kdy se po sloučení stal starostou Josef Zikmund a velitelem Václav Bajer. 
J.Ř. – Hasičskou tradici na Tužíně se rozhodli místní občané založit dne 22. července 1926, kdy byl ustaven sbor, který čítal celkem 55 
členů. Ještě téhož roku byla zakoupena výstroj a také ruční stříkačka, která je doposud funkční. Prvním velitelem byl Josef Karásek. 
Tužínský sbor se také proslavil tím, že sehrál řadu divadelních představení v přírodě a to až do roku 1942. 

 Za tolik let vedlo sbor asi opravdu hodně předsedů, víte jejich jména tak, jak se postupně střídali? 
J.Ř. – Po již zmíněném Josefu Zikmundovi to byl v roce 1939 starostou v Radimi Josef Krátký st. a v roce 1946 byl zvolen František 
Vindyš z čp. 31. Po 26 letech ve funkci jsem ho v roce 1971 nahradil já a po téměř 40 letech byl v roce 2010 zvolen Karel Stříbrný ml. 
Na Tužíně byl prvním starostou Antonín Kmínek, kterého v roce 1946 vystřídal Josef Pluhař a ještě téhož roku Bohumil Bušák. V  roce 
1951 byl starostou zvolen Václav Haman st. a v roce 1954 ho nahradil Václav Beneš. Po jeho smrti v roce 1974 sboru předsedal Josef 
Rejfek st. až do sloučení sborů v roce 1980.  

 V průběhu času došlo ke sloučení Radim-Tužín. Co je nyní s krásnou a historickou původní tužínskou stříkačkou? 
J.Ř. – Ke sloučení došlo v roce 1980 a sbor po příchodu sedmi tužíňáků měl celkem 43 členů. Stříkačka dlouho zahálela ve zbrojnici 
na Tužíně, po její opravě, s ní taženou koňmi, 1. října 1994 členové sboru v dobových bílých uniformách provedli zvaní v okolních 
obcích na oslavu 100 let založení sboru. Vyjížděli s ní i na různé oslavy v okolí (Štěpanice, Dřevěnice, Valdice, Železnice, Radim a 
Tužín). Tradičně i na soutěž koňských stříkaček ve Vrbici.  
K.S. – V současné době je uložena v opravené hasičské zbrojnici a může být kdykoliv použita na ukázku zásahu při různých oslavách. 

 Vyhovuje současná technika sboru (stříkačka a zbrojnice) a jak si v naplňování požadavků rozumíte s vedením obce? 
K.S. – Náš sbor, který čítá celkem 55 členů, z toho je 13 žen, má k dispozici  od roku 2007 požární vozidlo Avii (zakoupena v roce 
1999 a postupně upravována),  opravenou stříkačku PPS 12 a také od roku 2014 opravenou zbrojnici. Obec v rámci možností 
poskytuje pravidelnou dotaci na nezbytnou údržbu a činnost sboru a členové na oplátku pomáhají při různých obecních akcích 
(stavění vánočního stromu, úklidu obcí, zalévání vysázených stromů apod.). 

 Pamatujeme, že hasiči dělávali pravidelné preventivní prohlídky topenišť obytných domů. Tohle už neprobíhá? 
J.Ř. – To už pamatují jen ti dříve narození. Každý rok se pravidelně konaly prohlídky komínových těles, včetně pořádku v okolí 
komína na půdách, kontrola elektrických rozvodů apod. Závady se zapisovaly do knihy a následně se kontrolovalo jejich odstranění. 
Na takovéto věci už naši současní zákonodárci nemyslí a je to určitě chyba. 

 Hasičský sbor má členy spíše přispívající. Má také mladou krev pro pravidelné okrskové a okresní soutěže? A jak je to s 
ženami a žactvem? 

K.S. – Situace ve sboru není vůbec kritická, mladých do 30 ti let máme v současné době 8 a pravidelně se tak zúčastňujeme 
okrskových soutěží v požárním sportu. Určitě přivítáme dobrovolníka, který by provedl osvětu u mladých a oživil získáním nových 
členů stárnoucí základnu. 
J.Ř. – V listopadu 1986 byly ustaveny 2 oddíly v počtu 21 žáků do nově vzniklé Pionýrské organizace mladých požárníků vedených 
Jiřinou Benešovou a Jiřinou Baňovou a po několik let se zúčastňovaly soutěží s dobrými výsledky. Řada z nich je nyní členem sboru. V 
roce 1984 přistoupilo do sboru 9 nových členek a několik let dosahovaly dobrých výsledků na okrskových soutěžích.  

 Hasiči jsou pověstní i tím, že se umějí i bavit. Pořádají pravidelné plesy, zorganizovali také mohutné oslavy 100 a 120 let 
trvání sboru. Pár slov k tomu, prosíme. 
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září 2016 – buduje se parkoviště u školy 

J.Ř. – Bály nebo plesy se konají pravidelně každý rok. V letech 1982 – 1994 se konaly na „Na Rychtě“ ve Dřevěnici a po opravě 
hospody „U Růže“ již v Radimi. Dodržuje se tradice zvaní na ples týden před jeho konáním s předprodejem vstupenek a také výtěžek 
z tomboly jsou jedním z finančních zdrojů do sborové pokladny. 
K.S. – 100 let založení sboru se v roce 1994 z důvodu nedokončení opravy hospody konaly s výstavkou v jídelně ZD a 8. října na hřišti. 
V roce 2004 pak v sobotu 29. května proběhla oslava 110. výročí s pořádáním okrskové soutěže a zábavou. Následně v květnu 2009 
uspořádal sbor okrskovou soutěž spojenou s oslavou 115 let. Za deštivého počasí mladší muži skončili na 4. a starší na 7. místě. 
Tehdy ženy v bílých dobových uniformách předvedly požární útok s koňskou stříkačkou a o zábavu se postarala dechová hudba 
Táboranka. V červnu téhož roku při oslavě 650 let od první zmínky o obci Radim provedli požární útok s ruční stříkačkou muži. Útok 
si zopakovali také při oslavě 606 let Tužína a Podhájí v červenci 2012. V roce 2014 byla připravena velká oslava 120. let sboru (viz. 
brožura). Počasí dopoledne umožnilo uspořádat okrskovou soutěž v požárním sportu, ale slavnostní odpoledne narušil vydatný déšť 
a pečlivě připravený program musel být korigován. Déšť nevadil jen Táborance, která se postarala o zábavu na hřišti. Večer byla 
oslava zakončena zábavou „U Růže“.  

 Jaká je podle vás budoucnost dobrovolných hasičů nejen v Radimi ? Vytlačí je ti profesionální, kteří disponují lepší 
technikou a jsou samozřejmě i lépe trénovaní a odborně vybavení? 

K.S. - Dobrovolní hasiči zcela jistě nezaniknou, protože mají stále, sice odlišné úkoly, od těch profesionálních. Jejich úloha je 
nezbytná třeba při dohašování a následného dozoru místa požáru, pomoci při úklidu po živelných pohromách a jsou tradiční 
společenskou organizací v obci při různých oslavách. 

Ptali se Václav Nidrle a Miroslav Říha. V říjnu vyzpovídají předsedu spolku včelařů pana Bohuslava Bajera ze Dřevěnice. 
 
 

 

ZAPSÁNO V OBECNÍ KRONICE - září 1997                              
Pokračujeme výpisem z obecní kroniky, jak události zaznamenal pan Václav Nidrle 
před dvaceti lety.         
 

    Jasné počasí a teploty kolem 24°C přivítalo v Radimské škole v novém školním 
roce jen 13 žáků, ředitelkou je Alena Hančová z Jičína. Nákladem 40 tisíc Kč byly 
upraveny a zkolaudovány prostory pro doktora Vladímíra  Klose, který začal 4.9 
ordinovat. Jasné a letní dny ukončila první dešťová přeháňka až 7.9. Několik dnů si 
pobyl v nemocnici pan Karel Stříbrný, na nových kurtech bylo sehráno první 

mistrovské utkání ve volejbale. Po vichřici 9. září se ochladilo na 12°C, byla 
přerušena dodávka el. proudu, na domku paní Evy Teichmanové vyrobili F. 
Erlebach a J. Říha novou vyřezávanou lomenici, na farmě u Stříbrných začali sklízet brambory a na několik dnů se znovu vrátilo teplé 
počasí. 
    U Sedláčků čp. 49 opravují část střechy, Tůmovi dělají úpravy na svoji roubence a opravuje se i střecha na prodejně. Sklízí se píce 
na senáž a seje pšenice. Odlétly poslední vlašťovky a pomalu přichází podzim. Dny jsou stále pěkné s teplotami kolem 20°C a 
zahrádkáři 25.9 uspořádali výlet na výstavu „Zahrada Čech“ do Litoměřic. Manželům Karáskovým z čp. 94 se narodila holčička. V  
závěru měsíce se citelně ochladilo, začalo se moštovat. Zařízení obsluhují hlavě otec a syn Šimkovi a Vladislav  
Sedláček vykupuje padaná jablka. U Stříbrných sklízejí kukuřici, na rehabilitaci v Nové Pace je paní Nováková z čp. 76 a Tůmovi 
natřeli trámy na chalupě. Poslední den po ranním deštíku a 4 °C odpolední teplota nepřekročila 14 °C. 
 
Z Wikipedie - události ve světě a v ČR  
  4. září – začalo v Praze Fórum 2000, které založil Václav Havel, přijel tibetský dalajláma 
  5. září – zemřela katolická misionářka Matka Tereza (*26.08.1910), blahoslavená 2003 

10. září – vstoupila v platnost mezinár. Dohoda o vyhodnocování vlivů na životní prostředí 
21. září – proběhly v Polsku parlamentní volby, zvítězila pravicová Volební akce Solidarita 
23. září – zemřel klavírista a skladatel Rudolf Rokl (*16.12.1941) 
26. září – postihlo italskou obec Assisi silné zemětřesení, zhroutila se klenba v kostele sv. 
                Františka, kterou zdobily vzácné Giottovy fresky  

 

 
 
 
 
 

 
 

 

Pranostiky na září 
Teplé září - dobře se ovoci i vínu daří. 

Zářijová slota - hrstka deště, fůra bláta. 
Jaké počasí v září, tak se i březnu vydaří. 
Divoké husy na odletu - konec i babímu 

létu. 
Září, na léto jde stáří. 

Výročí v našich vískách 

říjen 
 

VLASTIMIL ALBRECHT (91) 
BOŽENA SCHREIEROVÁ (70) 
 

Pořád rostou…  
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ZÁJEZD NA MUZIKÁL   

MEFISTO 

DIVADLO HYBERNIA 
    sobota  25.11.2017  

od 18,00 hod. 
CELKOVÁ  CENA  650,-Kč 

Přihlásit na muzikál se můžete v místní Jednotě nebo na tel. 
731409498. 

VOLEJBALOVÁ DŘEVĚNICE TRADIČNĚ I V RADIMI 
64. ročník největšího a nejpopulárnějšího volejbalového turnaje na antuce se vydařil. I když – druhý víkend začal opravdu 
dramaticky. V pátek večer při prudké bouřce na- pršelo 33 milimetrů a kurty ve Dřevěnici i v Radimi dostaly své – vypadalo to spíše 
na vodní pólo než na volejbal.                                                                                                 
Ovšem ráno ukázalo, jak jsou dobře postavené, hned v osm hodin se nechalo plnohod- notně hrát. A taky se hrálo a všichni ti, kteří 
do Českého ráje vážili cestu za volejba-lem si turnaj pochvalovali. Málo jich nebylo, za čtyři dny nastoupilo celkem 210 týmů ve 
dvanácti věkových a výkonnostních kategoriích, což představuje nějakých 1700 hráček a hráčů. Využití kvalitních kurtů s dobrým 
zázemím v Radimi představovalo například první hrací sobotu zkrácení turnaje o nějaké dvě hodiny, Radim zvládla 18 zápasů a 
přesto sudí ve Dřevěnici naposledy zapískali ve 23.41 hodin.                                                    
Pendlující autobus mezi oběma areály měl premiérově na starost Mirek Nožička, který přes komplikace s objížďkou (uzavírka od 
Dřevěnice směrem na Studeňany) vše ustál skvěle ! Stejně tak i Radimáci na kurtech a při občerstvování hladových a zejména žíz- 
nivých volejbalistů. 

- Vašek Nidrle – 
 

TUŽÍN – POPISNÁ ČÍSLA 
 

ČÍSLO 30 – STAVENÍ NEEXISTUJE                                                                           
Roubené stavení stávalo pod 
cestou k bývalému hostinci 
čp.11, vyhořelo 30.12.1942 a 
bylo v roce 1946 rozbouráno. 
Posledním majitelem byli 
František a Anna Glosovi. Byly 
zde po dobu druhé světové války 

uskladněny veškeré rekvizity na hraní divadel v přírodě, které 
shořely, a to byla poslední tečka za touto činností místního sboru 
dobrovolných hasičů. 
 

 
ČÍSLO 30 – SIMONA 
MIKULOVÁ  
Číslo bylo přiděleno nově 
postavenému domu u kapličky 
v roce 1994. Majiteli byli 
Václav (1947-2014) a 
Drahomíra (1947) Mikulovi. 
Současným majitelem je jejich 

dcera Simona z Prahy. Stavení není trvale obydleno a slouží k 
rekreaci. 
 

ČÍSLO 31 – VĚRA PORADOVÁ, 
LADISLAV DUFEK, MONIKA 
DVOŘÁKOVÁ           
V roce 1931 byla majitelem 
stavení rodina Pilařova, od 
roku 1946 byl domek prázdný a 
až do roku 1964 sloužila jeho 
velká světnice jako úřadovna 

MNV Tužín. V roce 1971 ho vlastnil Čs. stát, MNV Radim a roku 1973 
ho zakoupil Ladislav Dufek (1919-1999) z Hradce Králové, provedl 
jeho rekonstrukci a s rodinou zde bydleli. Od roku 2000 jsou majiteli 
jeho děti a roubenka slouží k rekreaci. 

 
 
ČÍSLO 32 – DANIEL BEDNÁŘ  
V roce 1933 byli majiteli Josef 
(1904-1965) a Růžena (1906-
1987) Svobodovi. Roku 1979 
roubenku vlastnili manželé 
Radvan a Věra Bednářovi ze 

Sudoměře. Současným majitelem je jejich syn Daniel z Prahy, 
několikrát za rok zde provede nezbytný úklid okolí a stavení již 
několik roků čeká na nutné opravy, aby mohlo sloužit k rekreaci. 

 
V příštím čísle popíšeme čísla 33,34 a 35 – informace o nich rádi uvítáme: Miroslav Říha tel.607936444, email riha.mirek2@centrum.cz a Václav 
Nidrle ml.  tel.603346410, email nidrlovi@wo.cz     

- Autorský kolektiv - 
 

 

RADIMSKÝ  „ B A Z Á R E K „ 
Náš Zpravodaj chce vyjít vstříc těm, kteří vlastní věci, 
které nutně nepotřebují a někomu dalšímu mohou 
ještě posloužit. Máte-li něco takového doma (třeba 
jízdní kola pro děti i dospělé, dětské autosedačky, 
kočárky, nářadí atd.), nabídněte je právě 
prostřednictvím Zpravodaje (kontakt V.Nidrle, 
603346410 nebo nidrlovi@wo.cz). 
 
A máme tu první nabídku :  
   - dětský hluboký kočárek (např. na balkon či 
zahrádku)                     
   - sedačku (přední) na kolo 
   - větší akvárium s příslušenstvím 
   - dřevěná lehká postel 90 x 200 cm – ta za 400,- Kč 
V případě zájmu volejte na 774724155. 
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